
Svovelavtaleil redder

ikke Sørlandet
60 prosent av Sørlan
det vil fortsatt være
rammet av for mye
sur nedbør i 2010, da
den nye svovelavta len
er gjennomført. Det
viser en oversikt
Norsk instituttfor
vannforskning (Niva)
har utarbeidet. Deri
mot vil de skadde
områdene på Østlan
det bli markert bedre.
Den nye avtalen
undertegnes i Oslo i
neste uke.

N&MBulletin -

Ole P. Pedersen

Niva har undersøkt hvordan
den nye svovelavtalen, nar den
er opplylt av alle parter i 2010.
kommer til a pavirke norsk
natur. Avtalen forplikter lan
dene til å redusere sine utslipp
av svovel, som er den viktigste
arsaken til sur nedbør. Men
Nivas resultater viser at nesten
60 prosent av Sørlandet fort
satt vil rammes av mer sur ned
bør i 2010 enn naturen taler.

— Det er de omradene med

. 4-

høyest følsomhet for sur ned
bør som lortsatt vil være verst
rammet i 20 0, sier Arne Hen
riksen ved Niva til N&M Bul
letin.

Nøyuktige
beregninger
Den nye svovelavtalen er for
handlet fram i regi av FNs øko
nomiske kommisjon fbr Euro
pa, ECE. ECEs «modellinsti
tutt» har beregnet hvordan av
talen vil sla ut for de enkelte
land.

Niva har brukt mer nøyakti
ge beregninger, og har dermed
hatt muligheten for a bryte det
te ned i regioner. Dette hai
insitituttet funnet:
•Pa SØrlandet vil nesten 60

prosent av naturen være
overbelastet i 2010, mot
snaut 90 prosent i dag.

•Pa Vestlandet vil rundt 15
prosent av naturen være
overbelastet, mot rundt 30
prosent i dag.

•Pa Østlandet er overbelast
ningen i dag 40 prosent. I
2010 vil den være rundt lire
— fem prosent.

Forsinket
reuksjon
Den sure nedbøren virker len-

ge i naturen. Omrader som i
2010 vil motta en akseptabel
mengde sur nedbør (under na
turens talegrense), vil derfor
ikke kommeilikevekt før sene
re.

— Effekten av svovelproto
kollen vil komme senere enn
2010. Vannkvalitetcn vil nok
ikke forverres, men heller be
dres langsomt. Nar det gjelder
Økende fiskeskader, kan det
skyldes to ting: Enten at vi
undersøker mer, eller at det er
langtidseffekten som slar inn.
Det tar tid før fisken forsvin
ner. Menjeg vil ikke uten vide
re akseptere at det blir økende
liskeskader i framtiden, sier
Henriksen.

— Det tar veldig lang tid før
naturen kommer i likevekt
igjen, i dette tilfellet kan det
nok ta minst 20 ar, mener Hen
riksen.

Stort behov
For kulking
Niva har ogsa sett pa hvordan
svovelavtalen vil ski ut i for
hold til kalkingsbehovet i Nor
ge. I følge instituttets bereg
ninger vil det ftuisatt være stort
behov for kalking.

— Hvis den nye avtalen er det
maksimàle som kan oppnas

gjennom internasjonale avta
ler, vil det fortsatt være et kai—
kingshehov pa 131 millioner
kroner i aret etter 2010, sier
Henriksen. Nivakan ogsa kart
legge hvilke omrader man må
regne med må kalkes etter 2010.

I dag er kalkingshehovet
beregnet til 400 millioner kro
ner. Regjeringen foreslo i stats
budsjettet ibr 1994 å bruke 28
millioner kroner til kalking.

- Nærmere
terskeien
— Selv om det ikke synes å være
store forskjellerrent tallmessig
for Norge, sa bringer avtalen
oss mye nærmere terskelen for
naturens talegrense. sier ek
spedisjonssjef Jan Thompson i
Milj øverndepartementet.
Thompson er leder av den nor
ske forhandlingsdelegaxjoncn.

— Strategien for Norge fram
over er a sta på. Vi kan ikke gi
oss med dette. Først ma vi ki
svovelprotokollen pa plass.
Deretter skal vi arbeide for for
bedringer innen avtalen om
reduksjon av nitrogenoksider,
sier Thompson. Nitrogenoksi
der bidrar ogsa til sur nedbør.
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Av Helge Ole Bergesen
medlem av
Natuniernforbundet

«Nei—siden vant den 25sep
tember I 972 Siden har den
tapt hver eneste dag», ifølge
motstander—veteranen Fi nn
Gustavsen. Nei—siden har alle
muligheter til i gjenta denne
suksessen 28. november. Den
h ar et g d i ti rs pra n g pi mc—
ninesmalingene, ikke minst
fordi mange nordmenn oppfat
ter et nei til EU som etja til en
særnorsk samtunnsmodell.

Denne torest i Il ingen ligger
ogsi bak Naturverniorbundets
nei—standpunkt: Bare utenfor
LU kan vi lii Norge inn i en
bærekraftig utvi kl ingsretning.
Nei—et blir da bare eI første
skritt i riktig retning. Etter min
mening er ideen om Norge som
et grønt annerledesland dess
verre hinsides realitetene, men
jeg har likevel sympati for det
engasjementet den avspeiler.
Problemet er at nei—siden her
forsøker a selge en brukt vare
som om den skulle være split
ter ny. 1-listorien om det norske
fyrtarnet var kronargumentet
mot EF. som det het den gan
gen, allerede i I 972.

Det viste seg a være en bløff.
De kreftene som ‘ ant folkeav
stemningen har aldri siden klart
ipresentere noen troverdig plan
for Norge som et annerledes-
land. Det nytter ikke a skylde
pa at de ikke har hatt politisk
makt. Nar hverdagen vender
tilbake etter at seiersrusen har
gitt seg, etter 25. september og
28. november, vender ogsa nei
kreftene tilbake til sine egenin
teresser. Bondeorganisasjone
ne til sine Økonomiske krav.
distriktspolitikerne til sine, vel—
ferdsbynikratene til sine. Sum
men av dette blir hverken bæ
rekraftig eller annerledes, uan
sett hvor mye ideologisk glasur
SP og SV forsøker i glatte over
med.

For Naturvern forbundetbur
de dette mane til ettertanke —

hvordan kan forbundet mi. si
kre seg at nei-seieren i novem
ber ikke blir begynnelsen pa et
nytt nederlag? Ved a stille krav
til sine kampfeller far slaget er
avgjort ved a tvinge dem til i ta

sine egne ord alvorlig og spikre
dem til sin egen retorikk.

Ta for eksempel Senterpar
ti-ordføreren eller stortingsre—
presentanten som er mot EU,
men for veiutbyggingen til fle
re hundre millioner, som er
Opseths trofaste allierte ved
hver viktig korsvei. Hvordan
kan noen stole pii hennes nei-
standpunkt? Er det ikke bare
dirlig skjult egeninteresse?
Hun burde være et naturlig fo
kus for Naturvernforbundets
engasjement iEU-valgkampen.

Ta sa de mange SV-politi
kerne som er lbr alt grønt, mot
økt oljeut inning, mot EU — og
samtidig far stadige knmnger i
velferdsstatens utgifter. Hvor
dan kan dette bli en troverdig
plan foret annerledes samfunn,
nir disse utgiftene i praksis
bare kan finansieres gjennom
økte oljeinntekter? Er ikke ti
den mi inne til i tvinge dem til
ü innse, og ta konsekvensene
av denne motsetningen?

Ta landbruksorganisasjone
ne: hvilken interesse viser de
for økologi i praksis? Er de
foregangsmenn for økologisk
landbruk og giftfri mat? Tenk
om de kunne forpliktes mi til i
bruke like mye penger og opp
merksomhet til Økologisk om
stilling av landbruket de neste
20 arene, som de hittil har brukt
pa t bekjempe EU?

Har ikke velgerne som tar
Økologiske verdierpaalvorkrav
paa fa vite hvem som nu tjus
laner økopolitiske ideer for i.
forkle sine egeninteresser? Er
det ikke Naturvernforhundets
oppgave a avkle dem? Still ti
konkrete miljøkrav til alle EU
motstandere og forlang svar før
avstemningen (til gjengjeld
skal undertegnede slutte a skri
ve innlegg av denne typen). Og
hva med ja-siden, vil sikkert
noen innvende. La dem svare
pà hvilke mil jøstandpunkterde
vil innta i EU (hvis vi mot
ibrmodning skulle bli medlem),
i saker hvor norske økonomis
ke interesser blir berørt.

Da først blir Naturvernior
bundet en troverdig deltager i
EU-debatten, en som konse
kvent setter grønne verdier for
an taktikkeri. Det er en ensom,
men viktig posisjon.

SFT har tatt initiativ’
overfor norske myn
digheterforåfå en
kritisk vurdering av
godkjente plantevern
midler, og en eventu
ell reduksjon i antallet
tillatte stoffer. Mye
tyder imidlertid på at
dette arbeidet blir
mer eller mindre
håpløst ved et even
tuelt EU-medlemskap.

— Alternativet som er
valgt for veiutbyggin
gen av E6 gjennom
Melhus kommune i Sør-
Trøndelag er en trist
og alvorlig avgjørelse.
Spesielt trist er det
dersom dette vedtaket
er trendsettende for
de andre veiprosjekte
ne der vernede vass
drag står i faresonen.

N&M Bulletin
SignySvendsen

Nestlederen i Natur og Ung
dom (NU), Lars F{altbrekken,
er bekymret oser at Samnli.rd
selsdepartementet igjen har
vunnet over Miljøverndeparte
mentet (MD) i en sak der vei-
og verneinteresser star mot
hverandre. Denne gangen gjel
der det E6-uthyggingen gjen
nom Melhus som kommer i
strid med det varige vernede
vassdraget Gaula.

— NU har laget en liste over
de vernede vassdragene som er
truet av veiuthygging. Listen
blir stadig lengre etterhvert som
flere veiprosjekter (lukker opp.
Dersom dette vedtaket er ty
pisk for de kommende veiut
hyggingene, vil vernede vass
drag være den lidende part

N&M Bulletin____
SignvSvendsen

I Norge finnes det i overkant av
160 godkjente plantevernrnid
ler. EU har 600 — 700 stoffer.
Ved E0S-avtalen fikk Norge et
varig unntak og kan dermed
velge a holde de uttnskede stof -

fene borte fra det norske mar
ked. Et liknende unntak var
ikke en del av EU-forhandlin
gene. Norge ma derfor tilpasse
seg EU og apne opp tor de
plantevernmidlene som EU har
godkjent. Dette kan bety at

mange steder i landet, frykter
l-laltbrekken.

— Det som er spesielt i denne
saken, er at man hadde andre
alternativer som ikke ville be
rçire vassdraget, og ett som vil
le berøre Gaula i mindre grad.
Like el swtierMl) det alterna
livet som griper inn i vassdra—
get — med dcii begrunnelsen at
dette er det økonomisk beste
alternativet.

«Departementet mener at
kostnadene ved de to alternati
vene lengst øst (som ikke vil
berØre vassdraget, red.anm.)
ikke kan forsvare de fordelene
disse alternativene har i for
hold til det vernede vassdra
get». sier MD.

— Dette sier MD til tross for
at de beste alternativene ville
koste 150 millioner, eller et og
et halvt kryss. mer enn det al
ternativet som ble valgt. Atter
en gang har MD latt økonomi
en ga foran miljøet, skir [Ialt—
brekken fast.

Fylkesmannens miljøsern
avdeling hadde innsigelser mot
det alternativet som ble valgt,
men fikk altsa ikke støtte tra
MD.

Norge ma godta mi Ijøgifter som
Norge tidligere har blitt far-
budt pi grunn av tor eksempel
lang nedhrytningstid.

Positiv-liste
— Jeg kjenner ikke begrunnel
sen for hvorfor Norge ikke tok
dette med i forhandlingene
noe som var landhruksminis
terens domene. Men LU arbei
der na med en sakalt positiv-
liste der de gjennomgar plante
vernrnidlene og setter de god
kjente stof1ine pa en egen liste.
Det er likevel lite som tyder pa
at del vil bli færre enn 600 —

700 stoffer som vil bli staende
padenne positiv-listen. ogsomn
Norge gradvis nut godkjenne
dersom vi blir medlem av EU,
sier avdelingsdirektør Terje
Kronen i SFT.

— Den eneste maten vi kan
unnga a fa uønskede plante
vernmidler inn i landet pa. er a

bevise at de ikke passer klima
messig, at Norge ikke har det
ugresset som stoff et er myntet
pa osv. Et ønske om høyere
beskyttelsesniva er neppe et
holdhart argument.

Omvendt
bevisbyrde
— Dette betyr at vi far en praksis
med omvendt bevisbyrde. Slik
praksisen er i dag, ma produ
sentene og industrien bevise at
produktene og produksjonen
ikke er mniljøfarlig. Ved et even
tuelt EU-medlemskap, er det
forvaltningen, SFT og andre,
som ma protestere og bevise at
stoffene er skadelige eller av
andre arsaker ikke passer inn i
Norge. Det holder ikke i si at
stollene ikke er Ønsket inn i
landet og vise til at de tidligere
har blitt forbudt her i landet,
sier Kronen.
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Miljøverndepartemen
tet (MD) går offensivt
til verks i sin handlings
plan for det biologiske
mangfoldet. All statlig
virksomhet skal nå ta
hensyn til det biologis
ke mangfoldet, foreslår
departementet.

MD skriver at planen om det
biologiske mangfoldet i vesent
lig grad skal gjenspeiles i for
slaget til statsbudsjett for 1995.
Det kan blant annet innebære
utvidet barskogplan, skal vi tro
planen.

MD vil foreta en ny vurde
ring ax skogtypene i Norge,
slik at vi kan fli en helhetlig
verneplan for skog. Dessuten
forstår MD blant annet verne-
plan for marine verneomrader
og utvidet vern i Nordområde
ne.

MD går for Øvrig meget oi
fensivt ut i forhold til hvordan
hensynet til det hiologiske
mangfoldet skal gjennomtren

om planene munner
ut i konkrete tiltak.

Planene om det biologiske
mangfoldet er en oppfølging
av konvensjonen om biologisk
mangfold som ble vedtatt un
der Rio-konferansen i 1992. I
planarheidet har de enkelte
departementene stått helt fritt
til å foreslå tiltak. Miljøvern
departementet (MD) har koor

ge de forskjellige samfunns
områdene.

«Konsekvensene for biolo
gisk mangfold skal inngå som
en vurderingsparameter i alle
konsekvensutredninger, og vet!
konflikter mellom ftr eksem
pel utbyggingsinteressser og
biologisk rnangfold skal dette
behandles som en hvilken som
helst annen interessekonflikt,»
heter det i planen.

MDs forslag til tiltak dreier
seg for Øvrig i stor grad om å
utvide kunnskapen om hvor
dan menneskelie aktivitet på-
virker det biologiske mangtol
det i Norge.

dinert arbeidet, men har ikke
blandet seg inn i planenes inn
hold.

Etteren gjennomgang N&M
Bulletin har gjort. viser det seg
klart at MD er mest ambisist,
mens det ligger an til klar kon
flikt mellom MD og blant an
dre Samferdselsdepartementet.

Planene skal na ut på en
meget omfattende hØringsrun
de, der blant annet organisa

En hærekraftig og lønnsom fis
keri- og havhruksnæring er
grunnlaget for Fiskerideparte
nientets (FD) handlingsplan.
«Det skal arbeides for at kon
kurrerende bruk av havet ikke
hindrer en effektiv og forsvar
lig ressursutnyttelse. Det er vik
tig i forbindelse med den øken
de oljevirksomheten», heterdet.

FD bruker det meste av plas
sen til tiltak for bevaring av
truede bestander og overvak
ningstiltak av oljevirksomhe
ten.

Når det gjeldr oppdretts- tid.
fisk og dens virkning pa livet i
havet, viser departementet til

sjoner, forskningsinstitusjoner
og statsetater skal delta. Plane
ne skal deretter revideres og
vurderes samlet, slik at ressur
sene blir brukt pa en kostnads
elTektiv mate, som det heter i
følgebrevet fra MiljØvemdepar
ternentet. Det første signalet
om planene om det biologiske
rnangfoldet får praktiske kon
sekvenser, vil vi få i forslaget
til statsbudsjett for lÇ95.

en ny stortingsmelding om hav-
bruk og bruker liten plass i
handlingsplanen til dette. Men
en innføring av permanent ord
ning mccl sertifisering av an
legg vurderes, og det arbeides
mcd en landsdekkende analy
sevirksomhet for antibiotika.

FD vil prioritere kartlegging
av organiske miljøgifter og ra
dioaktive stoffer. Sikkerhet for
transport langs kysten for å
hindre skisuhell har også fått
en sentral plass. Forslag til
konkrete tiltak savnes imidler

Samferdselsdeparte
mentet synes det gjør
nok for å bevare det
biologiske mangfoldet.
Slik må departemen
tets delplan om trans
port og biologisk
mangfold tolkes.

S amfe rd sel s departementets
delpian forutsetter at transport
ikke skaper lokal luftforurens
ning som «krever særskilte til
tak/virkemidler ut fra malet om

vern av biodiversitet».
Det heter videre i planen at

departementet i utgangspunk
tet ikke Ønsker a bruke «over-

Handlingsplanen fra Land
bruksdepartementet er preget
av at det legges større ansvar pa
næringsutøverne lbr at disse
skal ta vare på artsmangfoldet.
økt informasjon og kunnskap
står derfor sentralt.

Når det gjelder jordbruket.
vil departementet bl.LI. bruke
Økonomiske virkemidler over
for næringsutøverne, slik at det
stilles krav til a «ta hensyn til
eller bevare eksisterende habi
tater». Dette skal skje i form av
investeringsstøtte til miljøtil
tak, men det vil i tillegg innfø
res andre tiltak som f.eks. obli
gatorisk gjødselplan. Departe
mentet vil videre prioritere ut
vikling av systemene for miljø
tilstandsovervaking og etable
re vegetasjonssoner og fang
dammer/våtmarker.

Når det gjelder skogbruket,
vil departementet i 1994 utar
beide retningslinjer for skog
forvaltningen i områder med
spesielle miljøverdier, og det
vil settes i verk visse tiltak for
å bevare truede skogstrær. Men
utbyggingen av og støtten til
skogsbilveier og traktorveier vil
ifølge departementet fortsette i
dagens omfang de neste 10 —

15 årene. I tillegg kommer

ordnede transport- og miljø-
politiske virkemidler i denne
sammenheng». Samferdsel s—
departementet mener pro
blemstillingen om biologisk
mangfold må ses på i forhold
til hvert enkelt prosjekt.

Departementet skriver og
så at det ikke nødvendigvis er
slik at «målet om vern av

biodiversitet tilsier at dagens
bruk av generelle virkemidler
bØr forsterkes».

Mot utredninger
Departementet advarer ogsa
mot økt bruk av konsekvens-

ombygging av gamle veier
«som i dag ikke tilfredstiller
kravene til effektiv transport».

Problemstillingene rundt
utviklingen av genteknologi og
de utfordringer dette medfører,
gis ikke særlig plass i hand
lingsplanen. Det gjør heller
ikke spørsmalet om et eventu
elt EU-medlemskap og hva
dette kan medføre av f.eks.
brakklegging av jordbruksare
aler og innføring av økt antall
plantevernmidler.

Om handlingspianen for
biologiskmangfold:______
Jon Knut Berg, Signv
Svendsen og Ole P. Pedersen

utredninger. I stedet skal bare
utredningene konsentrere seg
om «inngrep i spesielt sårbare
omrader og ikke spres ukritisk
utover et stort antall prosjek
ter». Dermed åpner departe
mentet for at det skal være fritt
fram for utbygging av trans
portnettet i omrader som ikke
er undersøkt fir verneverdier.
Dette er stikk i strid med Mil
jøverndepartementets forslag.

Ulike meninger om
biologisk niangoId
Handlingspianene fra
sju departmenter om
bevaring av det biolo
giske mangfoldet er
nå ute på horing.
Handlingsplanene
varierer sterkt i ambi
sjonsnivå, og vi må
vente til høstens
statsbudsjett for å se

Opsetli synes
han gjør nok

Offensivt fra MD Bærekraft til havs

Oljeboring ingen
virkning
Oljebonng har ingen betyd
ning for det biologiske
mangfoldet. Det mener
Nærings- og Energidepar
tementet (NOE). «Det bio
logiske mangfoldet innen
for petroleumsvirksomhe
tens influensområde synes
ikke så langt å ha blitt for
styrret eller skadelidende av
petroleum sak ti vite te n»,
skriver NOE i sitt bidrag til
planen om biologisk mang
fold.

Mer ansvar til bønder
og skogeiere

øvelsermiljø vurderes
Forsvaret skal fra nå av ta miljøhensyn ved Øvelser, går det
fram av Forsvarsdepartementets plan for biologisk mangold.
«Arealbruk i forbindelse med større øvelser skal avgrenses til
det som er strengt nødvendig for å nå de prioriterte øvelsels
målene,» heter det. I den forbindelse skal nå Forsvarets
Overkommando iverksette et prøveprosjekt for å utvikle ret
ningslinjer for rniljohelastningskart til bruk ved planlegging
og gjennomføring av øvelser. Men det gjenstår å se om de nye
miljømålene får betydning i praksis.

Komsomolets
skal plugges
Russland har bestemt seg
for å tette den sunkne u
båten Komsomolets med ti
tanplugger, skriverTass. En
to måneders operasjon skal
starte i siste halvdel av juni.
Pluggene skal redusere
vanng)ennornstrømningen.

NORSK SK000RUKSMUSEUM
SKOG BRUK,JIIKT OG FISKE

-

POSTBOKS 117 - 2401 ELVERUM - NORWAY

HELIiK TEIGEN A/s
Jern og metaPforretnIng BIfra

Gjenvinning av
Bilvrak, Hvitevarer

Datautstyr og
alle andre typer
Stål og Metaller

Hellik Teigen AS
Postboks 2

Loesmoveien i
3301 Hokksund

Tif.: 32 75 36 22
Fax: 32754484

Bilstans i Sydney?
Det kan bli restriksjoner på
biltrafikken i Sydney. Et re
gjenngsutvalg ber om stren
gere biltestingog bedre over
våking av lultforurensnin
gen. Luftkvaliteten i Syd
ney forventes å bli verre et
tersom forskerne regner med
at biltrafikken skal Øke med
30 prosent fram til 2015.
(Sydney Morning Herald.)
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Når representanter
for rundt 30 land
neste uke skal under
tegne den nye avtalen
om reduksjon av
svovelutslipp, skal de
vite at de på langt
nær har fått bukt
med problemet. Den
sure nedboren for
svinner nemlig ikke.

BAKGRUNN

_____

Ole P. Pedersen

Møtet i Oslo 13. og 14juni blir
sannsynligvis en mediejippo,
hvor alle land skal Ei lov til a
fortelle hvor alvorlig de ser pa
sur nedbør-problemet, og hvor
hardt de arbeider for å redusere
forsuringen.

Men den nye svovela talen
har i stor grad blitt et minste
felles mult iplum. Det er pa kort
sikt liten forskjell (le plane
ne om reduksjoner i utslippene
som allerede eksisterer, og de
malene som er nedfelt i avta
len.

Norges delegasjon vil utvil
somt peke pa det sentrale po
eng ved å samarbeide om (lisse
problemene, og hien lelles for
staelse for hva som mii gjøres.
Det er heller ingen tvil om at
disse internasjonale avtalene
spiller en slik rolle. Likevel er
det et paradoks at bade Hellas

USA kan ikke finne igjen
halvannet tonn av det
livsfarlige stoffet pluto
nium.

N&M Bulletin

__________

Ole P. Pedersen

USAs energiminister. Hazel
O’Leary, har tidligere sagt at
hun vil offentliggjøre detaljer
rundt US As atomvirksomhet.
Men i følge New York Times
har hennes (lepartement fun
net en fi)rskjell pa halvannet

og Portugal far lov til a under—
skrive avtalen, selv om de plan
legger å øke sine utslipp av
svovel fram til 2000. Det er
muligens i trad med regneino
dellene. men gir et svært darlig
signal.

Velger årstull
Lenge arbeidet man for at avta
len skulle oppfylles innen 2000.
Dette er kanskje det viktigste
punktet hvor sinkene fikk sin
vilje. Nå kan ethvert land velge
mellom 2000, 2005 og 2010
som aret da reduksjonene skal
være oppivlt. Særlig Storbri
tannia sto hardt pa dette.

De ti arene mellom 2000 og
2010 kan bli mecet kostbare.
Naturens talegrense for sur
nedbør er sa sterkt overskredet
allerede, at reduserte utslipp
ikke umiddelbart vil redusere
skadene. Selv om svovelutslip
pene er rundt 30 prosent lavere
i Europa i dag enn i 1980, blir
faktisk stadig nye vann i Norge
tomme for fisk.

Man trenger drastiske re
duksjoner pa rundt 90 prosent
av svovelutslippene for a kom
me ned pa et niva under natu
rens talegrenser. Selv da vil
naturen bruke lang tid pa a
komme til hektene. Som for
skere sier i denne utgaven av
N&M Bulletin. vil det ta minst
20 ar fra 2010 ir naturen kom
mer i likevekt. Og selv da”, il 60
prosent av arealet pa Sørlandet

tonn plutonium mellom det som
skal være produsert og det som
ble offentliggjort av O’Leary i
l]or. Halvannet tonn er nok til
å produsere 300 atomvapen, i
følge dën amerikanske avisen.

Forskjellen ble funnet da
pri v ate eksperter fra Natural
Resources Defence Council fant
en differanse mellom deres eg
ne og O’Learys tall. Talsmenn
I na energidepartementet sier de
økte sine produksjonsanslag for
a Ei dem til å stemme med
energiministerens tall.

v ære utsatt tor mer sur nedhr
enn naturens talegrense.

0

Positiut prinsipp
Det positive med avtalen, og et
punkt hvor Norge utvilsomt har
slatt i fremste rekke, er erkjen
nelsen av Ü bruke naturens ta
legrenser som et fundarnent.

I forhandlingene foran den
ne svovelax talen var utgangs
punktet a redusere overskridel
sene av naturens talegrenser
med 60 prosent. Det ble for
radikalt. Selv om landene had
de blitt enige om en slik avtale,
ville (let fortsatt ‘,art langt
igjen.

Ikke blomster
ennå
Miljøvernorganisasjoner vil
utvilsomt bli kritisert for aldri
å være fornøyde med de nye
avtalene. Den dagen vi har en
internasjonal av tale som
tisk forplikter landene til ikke
a slippe ut mer svovel enn na
turen kan tale. da br det vanke
huketter til alle.

Foreløpig mii nok Natur
vernforhundet og dets mnenings
feller i Samarheidsradet for
naturverrisaker (SRN) fortsatt
sette a mye tid til problemet
sur nedbør.

Plutoniumet kan ha forsvun
net fra Hanford NuclearReser
vations i staten Washington.
Denne fabrikken produserte
plutonium mellom 1944 og
1987.

Eierne av britiske
kullkraftverk kommer
ikke til å investere i ny
renseteknologi. Re
duksjonen i svovelut
slippene vil i stedet
komme ved hjelp av
overgang til gass.

N&M Bulletin
Jon Knut Berg

Bladet Engineer har foretatt en

spørrerunde blant eierne av
noen av de stØrste kullkraftver
kene i Storhritannia. Bildet er
entydig: ingen vil bruke pen
ger pa a rense svovelutslippe
ne. som blant annet fç,rer til sur
nedbør over Norge.

Men regjeringen har allere
de tvunget to av de største kraft—
verkene til il installere rense
teknologi. Og det koster
enormt. For eksempel er Po
werGen i ferd med å rensean
legg ved kraftverket Ratcl iffe
on-Soar. der det slippes ut

170.000 tonn SO$ i areL Ren
seanlegg koster 2.5 milliarder
kroner a bygge og 150 millio
ner kroner i arlige driftskost—
nader. Ifølge PowerGen vil (let
te oke el-prisen fra Tarclilfe
on-Soar med 45 prosent.

Men så er det slutt. Power
gen kommer ikke til a bygge
flere renseanlegg. Den britiske
regjeringen lovet opprinnelig
at det skulle installeres rense
teknologi på kraftverk tilsva
rende 12.000 megawatl. Na lig
ger det an til at bare halvparten

Iår renseutstyr. Ciassknafterk
overtar og sørger lor at svovel—
utslippene reduseres.

— Overgangen til gass kull—
kaster (le fleste planene om in—
stalleri og av renseteknologi.
sier Pete Lilley. som er teknisk
radgiver ved Ahlstroin Pyro—
power Development.

Takk for støtten!

Takk for støtten! Uerdig avtale England sier nei til svovel
rensing - satser på gass

Minst energibruk i storbyer, viser undersøkelse
I de største byene i Norden brukes det mindre
energi til transport enn i de små, viser en ny
rapport fra Norsk Institutt for by- og regions
forskning (NIBR). NIBR har undersøkt hvor
dan energibruken til tansport i 22 nordiske
byer henger sammen med fysiske, sosiale og
økonomiske forhold i byene.

- En økning i tettstedareal per innbygger fra

300 til 600 kvadratmeter gir en økning i ener
gibruken 25 prosent, sier sivilarkitekt Petter
Næss ved NIBR til Ingeniørnytt. Høy befolk
ningstetthet og graden av sentralisert boset
ting har størst betydning for energibruken til
transport i byene. København, Trondheim,
Århus, Malmø og Hammerfest er der energi-
forbruket per innbygger er minst.

STAVM1GER NÆRINGsF0nrNING

USA mangler plutonium

Larvik Pigmentfabrikk

Norzink AS

ued S’O-d

Oslo Sporveier as
SER NFI)BØR: Asia ram
mes stadig mer av sur ned
bør. For lomste gang er sur
nedbør fra Kine observert
av forskere over sør-Japan,
skriver International Envi
ronment Reporter.

Hovedsponsor av

«Verdens Lengste

Brev»

Miljøkalk
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Råholt Nikkel
2070 Råholt

rri L1ESIVGø1
ii., KommunE

Veidekke as

AKTI ETRYKKERI ET
Sorgenfrivn. 18
7031 Trondheim
TIf,: 77 936020

Tetra Pak reagerer på
artikkelen i forrige
nummer av N&M BulIe
tin, og kritiserer Natur
vernforbundets tilba
keholdenhet når det
gjelder resirkulering av
juice- og melkekarton
ger.

N&M Bulletin

_____

SignySvendsen

Miljøsjef Erik Dahi i Tetra Pak
tilbakeviser at selskapet har
stått bak rapporten som kon
kluderer med at det i Norge er
bedre å resirkulere melke- og
juicekartonger framfor å ga over
til returfiasker.

— Det finnes ingen slik rap
port. Derimot er det gjennom
ført en omfattende livsløpsana
lyse som sammenlikner miljø
effektene av ulike melkeem
ballasjer. Denne konkluderer

med at det miljømessig sett ikke
er grunnlag for å prioritere re
turembal lasje framfor engangs
emballasje. Analysen er utført
av Norske Meierier i samar
beid med to vitenskapelige in
stitlisjoner. og Tetra Pak har
ikke hatt noen pavirkning pa
resultatene, sier DahI i en kom
mentar.

Etterlyser doku
n,entusjon
—Jeg etterlyser også dokumen
tasjon for enkelte av Natur
vernforbundets uttalelser om
kartong kontra gjenbruksflas
ker av plast som ble framsati i
forrige nummer av N&M Bul
letin. Der hevdes det at retur av
melkefiasker er lønnsomt. I)et
linnes rapporter ut1rt av sen
çtse og uavhengige institutter
som viser at kostnadene for
melk distribuert i for eksempel
returplastflasker, er en krone

høyere per liter. Disse rappor
tene kan alle som Ønsker la fritt
innsyn i, sier DahI.

Han bekrefter imidlertid at
Tetra Pak er representert i Mil
jøverndepartementetsarbeids
gruppe som har diskutert inn
samling og gjenvinning av
brukte juice- og melkekarton
ger.

Rydde opp
— Vi er mcd i dette arbeidet rett
og slett lordi vi ønsker å ta
ans ar for var del av avfalls
problemet. Tetra Pak har der
Jur sammen med Elopak arbei
det for a finne muligheter for å
gjenvinne kartongene. Dette
har vi na lykkes i, og har fått en
avtale med Norske Skog om
gjenvrnning av 10.000 tonn
kartong hvert àr. Kartongen
skal brukes til aprodusere blant
annet konvolutter og henge
mapper, forklarer Dahi.

— Selskapet Norsk Re urkar
tong er startet for a ft igang
innsamling av brukte karton
ger. Vi har som mål å komme
igang med innsamling i 20
kommuner iløpet av aret. Nes
te ar skal vi opp i en innsam
ling på 25 prosent, og innen
1997 skal vi ha nadd et mal pa
60 prosent innsamling, som er
det miljømessig optimale re
turnivå, sier Dahl. Han Ønsker
Naturvernforbundet med i det
konkrete arbeidet for å få til
kildesortering og innsamling
av brukte juice- og melkekar
tonger.

— Dette hØr være en god sak
som vi kan samarbeide om.
avslutter Erik DahI.

Regjeringen vil om
kort tid ta stilling til
om Miljoverndeparte
mentet skal fratas
forvaltningen av plan-
og bygningsloven.
Naturvernforbundet
advarer mot å omgjo
re Miljoverndeparte
mentet til en horings
instans.

N&M Bulletin

_______

SignySvendsen

Det er en interdeparteinental
arbeidsgruppe som har disku
tert et forslag om å frata Miljø—
verndepartementet (MD) for
valtningen av Plan- og byg
ningsloven. Arbeidsgruppen
bygger på innstillingen fra
Næringslovutvalget som ble
lagt fram ifjor. Resultatet kan
bli at Kommunal- og arbeids
departementet overtar forvalt
ningen av hele plan- og byg
ningsloven og at MDs avde
ling for regional planlegging
og ressursforvaltning nedleg

ges.
I følge Klassekampen vil

regjeringen ta stilling til dette
om kort tid, og uten offentlig
høring. Det vil si at saken kan
være avgjort før sommerferi
en.

4dvurer
Naturvernforbundet advarer
sterkt mot å frata MD forvalt
ningen av loven, og frykter at
MD kun blir en høringsinstans
uten formell myndighet. Dette
vil igjen bety at miljø- og na
turhensyn taper nar det oppstår
uenighet om arelabruk, mener
Naturvernforbundet.

— Helt siden opprettelsen av
MD i 1972 har dette departe
mentet hatt ansvar for forvalt
ningen av planleggingshestem
melsene i plan- og bygningslo
ven. Grunnen til dette er at
arealbruken, lokalisering og
planlegging henger nøye
sammen med miljø- og natur
vern. Dersom MD mister den
ne muligheten til å legge pre
misser, kan det fd alvorlige
konsekvenser, mener fungeren
de generalsekretær Helene

Bank i Naturvernforbundet.
— Klassekampen skriver at

utvalgets kritikk mot MD som
forvalter blant annet er at MD
i dag er preget av å være et
interesseorgan for natur- og
miljøvern og dermed ikke vir
ker tillitsvekkende. Men det er
slik at MD er et ressursforvalt
ningsdepartement, og forvalt
ningen av landets arealressur
ser står helt sentralt i denne
sammenhengen. Det viktigste
verktØyet for en slik forvalt
ning er nettopp planbestem
melsene i plan- og bygningslo
ven. Det en en illusjon å tro at
Kommunal- og arbeidsdepar
tementet kan opptre som en
verdinøytral instans i stØrre
utstrekning enn MD. sier Bank.

— Næningslovutvalgets for
slag hviler på den feiloppfat
ning at miljøvern er å betrakte
som en av flere utvalgte særin
teressen. Allerede i I 981, i Stor
tingsmelding nr. 68 om vern av
norsk natur, slo den daværen
de regjeingen fast at: «Venn av
naturen vil være et sentralt mål
for hele vår langsiktige miljø-
venn- og ressurspolitikk, og

naturvernhensyn må få gjen
nomslagskraft i all samfunns
virksomhet. I dette perspekti
et kan ikke naturen betraktes
som en sektorinteresse, men
som en nødvendigforutsetning
for menneskenes helse, velferd
og trivsel.» Dette synet sluttet
Stortinget seg til, og det er der
lbr oppsiktsvekkende at dette
overordnede signal ikke er ak
septert i visse departementer,
sier Helene Bank.

Takk for støtten! - Naeririgslivet
rydder opp

Miljødep redusert til
køriiigsiiistans?

HAFSLUND
ENERGI

øsmoIt AS

elfjordlaks AS
P.b. 36, 8960 Hommelstod

Til. 75024381 Fox 75024 4

Takk for støtten!

ek.flkevod,,t.dO

US
cJkotaWotd

STAVANGER

Brødrene Anda a.s.Miljø vennlig flyplass — inne
Ekpedisjonsbygningen på den nye hovedflyplassen på Gardermoen skal bli en innemiljøvennlig
bygning. Ved testing av materialer skal man komme fram til de beste valgene. Produktene
vurderes på bakgrunn av kjemiske analyser og panelbedømmelse av lukt og irritasjon.
(Kontoret for inneklimainformasjon.)

BRYNS
PATENTKONTOR AS

Fuligjødsel!
Skapt for norsk jordsmonnE

Vi takker alle som har vært med og støttet sur nedbør-kampanjen

pH 4,4
TYNTOZONLAG: Ozun
laget overden nordlige halv-
kule er fortsatt tynnere enn
normalt, melder verdens
neteurologiske organisa
sjon, \VlO, Og uttynnin
gen over ekvator er dobbelt
så stor som forventet. Ozon
laget er der redusert med
åtte prosent på 15 år.

Denne pH-verdien er en kritisk grenseverdi. Ved pH 4,4 fri
gjo res bundet aliminium i jorden.
Fritt aluminium skader det fine rotsystemet pa trærne, og

vanskeliggjør bade nærings- og vannopptaket.

FYLKESMANNEN I BUSKERUD
t,ANDItRUKSAVD., Sckjson skog
Dronningggt. 15, 3019 DRAMMEN

Sur nedbør en
trusse( mot (i’skra(tiq

skoq
Fylkesmannen i Aust-Agder

Landbruksavdelingen
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klimaeffekt
Portiand i Oregon, USA,
har laget en plan for å redu
sere byens utslipp av klima-
gassen C02 med 20 prosent
fra 1988 til 2010. Det er
først og fremst transport-
sektoren bymyndighetene
konsentrerer seg om. Port-
land har i dag rundt 1,2
millioner innbyggere. På
grunn av antatt stor vekst i
folketallet, er det frivillige
og personlige løsninger som
planen skal bygge på, fram
for økte tekniske krav til
bedrifter. (Vor/d1Vatch).

Naturvernforbundet
sin «SUR NEDBØR»-

aksjon
Fylkesmannen i Rogaland

v/Fylkesskogsjefen

‘ Apotekene
‘iTrøndelag

Fvlkesskolesjefen i
Sør-Trøndelag stotter
prosjekt «sur nedbør»

Kongsvinger
skogbrukssjef

støtter
Naturvernforbundet

Skogen
— en fornybar ressurs...

Skogbrukssjefen i
Eidsvoll kommune

Nedre Glommen
Skogeierforening
støtter kampanjen mot

sur nedbør

Landbrukskontorene
i Hardanger, Voss og

VI STØTTER PROSJEKTET

MOT SUR NEDBØR

Fylkesskogsjefen i
More og Romsdal

VI STØTTER PROSJEKTET
MOT SUR NEDBØR

Fylkesskogsjefen
Telemark

VI STØTTER PROSJEKTET
MOT SUR NEDBØR»

Nord-Odal Kommune
Landbrukskontoret

1
Skogbruksetaten i

Flesberg
stotter aksjonen mot sur

nedbør

4
GRUE KOMMUNE

Landbruksetaten

2260 Kirkernrr

13 ennt’ azno,i,sen er

støttet ae
Landbrukskontoret,
Skogbruksetaten i

Elverum kommune

VI STØTTER PROSJEKTET

MOT SUR NEDBØR

MØRE OG ROMSDAL
- SKOGEIGARLAG

KON(;SBERG KOMMUNE
Teh.nik .ektor

I .andbruksavdelingen
Nw,cn tr 1. 1(5)Q KO\( 511IRG

OL. 3273411 F\: 32731415

L17 uEswaGøTv
MDARÅ

Y& T0MMERSALSLAG

stotter kampanjen mot
sur nedbør

tlf. 370 25071
fax. 370 25042

Nordland Fylkessjef
støtter prosjekt

«sur nedbør»
«Enten ressursen heter jord, tømmer, planter eller tradisjonell kunn
skap, er eiendomsretten den første nødvendige betingelse for en bære-
kraftig skogbruksøkonomi.»

Jordens tilstand 1994 Worldwatch Institute

NORSKOG arbeider aktivt for å forene det kommersielle skogbruket
med hensyn til skogens økologiske mangfold.

NORSKOG
Adresse: Lilleakerveien 31, 0283 Oslo

Telefon: 22 508420

Fax: 22524947

Skog i vekst
reduserer drivhuseffekten og

motvirker sur nedbør

helsing Fylkesmannen si andbruksavdeIing og
Sogn og Flordane Skogselskap

Lokal kamp mot

vtda tr
foru*cn5nitwW o -4j-7 rtyhwt tLst —

inottniito’ -ttbtbUiez i1iiiat

i.WC,*i5flfl0Q.1,
aaes

SC ,

bt’uk av tte,vi-vke, —

eg av
DQzndin5tiL1 tdt av na±ut’tts
9orte.twt vS innI ieret5top.
bt’.1v ttr1.e

Skogbruksetalen

i Ulleiisals.er og
Gjerdruni

Næring eller vern?
Begge deler, takk!

Ilemnes Kommune
næringssjefen
tlf. 75191000

Vi støtter

v
Kvinnherad

stottl”r kcunpanjen mot

sur nedbør

utv*l4ett #ukt øppLwt

Hordaland Skorpi,rlaj

Svanemerket

VI STØTTER PROSJEKTET
«MOT SUR NEDBØR

Troms Fylkesskogsjef

Det nordiske samordninesor
ganet for miljomerking, Sva
nen, har vedtatt kriterier for
merking av vaskemaskiner.
Kravene omfatter maskinens
forbruk av strØm og vann, sam
tidig som maskinen skal gi god

vaske-effekt. I tillegg er det
stilt krav til bruksanvisning og
til materialene i maskinen.
(Siittelsen MiljØinei*ing i Nor
ge.)

VI STØTTER PROSJEKTET
MOT SUR NEDBØR’

Vestfold Fylkesskogsjef
Statens Hnn

7700 Steinkjer
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rakter Çreinmede

arter til Norge

Import av fremmede
orgar,ismer via bal
lastvann på skip er et
økende problem,
ifølge en svensk rap
port, som ennå ikke er
offentliggjort. Norske
myndigheter øker nå
sin oppmerksomhet
rundt problemet, men
har ikke innført de
internasjonalt vecitat
te retningslinjene.

N&M Bulletin

_____

Jon K. Berg

Skip uten last tar inn ballast
vann for å bli mer stabile. Nar
de kommer til en havn for u
losse, slippes hallastvannct ut.
I ballastvannet kan organismer
overleve i lang tid, blant annet
i sedimentet som legger seg i
bunnen av skipet. Til og med
fisk kan overleve lange seila
ser.

Disse organismene kan væ
re fremmede fordet nye miljøet
de kommer til. De kan i verste
fall spre sykdom eller konkur
rere ut eksisterende organis
mer. I løpet av en fireårsperio
de fant amerikanske myndig
heter 400 arter av levende
plankton ijapanske fartøy. Den
meget giftige bakterien Cios
tridiu,n botiilinu,n er funnet i
ballastvann, og i flere land er
det funnet kolerabakterier.

Alt dette står å lese i den
svenske rapporten, som utgis
senere i år av Naturvardsver
ket, tilsvarende det norske Sta
tens forurensningstilsyn (SFT).
N&M Bulletin har fatt tilgang
til deler av rapporten.

I rapporten argumenteres det
Jor at fraki av ballastvannorga—
nismer er et økende problem.
Det skyldes flere forhold: ski
pene er større enn fØr, trans
p()rttiden har blitt kortere, noe
som gjør at flere organismer
overlever, og visse ilodomra
der er blitt renere og innehol
der flere arter enn før. Blant
organismer som er funnet i
ballastvann, er fisk, krepsdyr,
muslinger, larver, snegler, al
ger. og plankton.

Krubber og rur
I Norge kjenner myndighetene
lite til hvor stort problemet med
organismer i ballastvann er.
Direktoratet for naturforvalt—
ning (DN) utførte for et par år
siden en studie, der de fant at
kinensisk ullhåndskrahhe og
australsk rur hadde kommet til
Norge via hallastvann og eta
blert seg. Na skal DN sannsyn
ligvis i gang med en større
kartlegging av problemet med
organismer via ballastvann.
opplyser førstekonsulent Jon
Peder Denstad i DN til N&M
Bulletin.

Dette markerer at problemet
skyves oppover på dagsorden
hos norske myndigheter. SFT,
DN og Sjøfartsdirektoratet har
nylig hatt et møte for å avklare
hvem som skal ha ansvaret for
problemomradet i tiden fram
over. Dette har kommet i stand
pa bakgrunn av at en arbeids
gruppe i regi av FNs interna
sjonale skipsfartsorganisasjon
(IMO) er i ferd med autarheide
et bindende regelverk for hvor
dan ballastvannproblemet kan
reduseres.

Friulilige regler
IMO har allerede utarbeidet

frivillige retningslinjer som tar
sikte pa å redusere problemet
med ballastvann. Ifølge disse
reglene skal det blant annet
fores protokoll for nar og hvor
ballastvann tas om bord, bytte
ut ballastvann til havs, unnga a
ta inn ballastvann i grunne
områder, der vannet er grum
sete, samt deponere sediment
fra tankene pa godkjent mottak
på land.

I Autstralia følger 80 pro

sent av fartøyene de frivillige
reglene, mot 90 prosent i Kan
ada. Etter det N&M Bulletin
erfarer, har Norge ikke innlørt
noen av disse reglene. Men i
Miljøverndepartementets nye
handlingsplan for biologisk
rnangfold heter det at det vur
deres å foreslå en hjemmel i
naturvernloven som gir adgang
til å regulere uønsket innførsel
av organismer.

Miljo-kulender

9. — 10. juni: NHO arrangerer miljøkonferanse «Ja til miljø
resulater! Nei til kontrollfiora» på Rica Park hotell i Sande
fjord.
10.—il. ,j uni: Gatt-symposium om handel, miljø og bærekraf
tig utvikling i Geneve.
13. juni: Norsk Yrkeshygienisk Forening arrangerer dagsse
minar om luftkvalitet og livskvalitet i Sandvika utenfor Oslo.
13. — 14. juni: Miljøvernministermøte og undertegning av
den andre svovelprotokollen i Oslo.
14. — 16. juni: Visjon Eureka «Energy for the future» i
Lillehammer.
20. juni — 1. juli: Annet møte i komiteen for biologisk
ii.i LI i Nairobi.
6.— S. juli: Workshop om offentlighet omkring bioteknologi
i torvaltningen i EU avholdes i Nederland.
17. — 30 juli: Sommerleir i den danske «Brundtland-byen»
Toftlund.
20. — 28. august: Norsk økologisk Landbrukslag og de
okolagiske besøkshagene arrangerer i disse dagene matla
iingskiirs. brg og kompostkurs i ulike deler av landet.
2. — 4. september: Naturvemforbundet avholder «Kurs for
gronn handling>.
15.— 16. cptciiilwr: NIF, NITOog SRFarrangerermiljøda
gene i Bergen med temaene «miljøvennlig skipsfart» og «hav
og kvto er aking
16. — 20. september: En internasjonal emballasje-messe,
Tokyo pack ‘94 airaiii i Tkyo, Japan.
19.— 20. sept ciii her: ‘\( ) R \ arrangerer spesialavfallskon
feranse i Sandefjord.
26. september — 2. oktober: Naturvernforbundet avholder
aksjonen «Grønn handling» med blant annet stands utenfor
butikker.


